

ISSN 2070-9773

# КЛИО



№07(175)

ИЮЛЬ 2021

## КЛИО



## СОДЕРЖАНИЕ

### ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ

- Шмидт В.** (Регенсбург, Германия). Периодическая печать и публицистика Германской империи, как источник по изучению колониальной политики ..... 13

### ИСТОРИОГРАФИЯ

- Герасуди М.К.** (Москва). Слухи как источник исторического исследования: опыт историографической систематизации ..... 19
- Трибунский С.А.** (Самара). Некоторые историографические тенденции исследования проблемы культурно-просветительной работы в Красной армии в период фронтовой Гражданской войны в России в отечественной исторической науке (вторая половина 1980-х годов – первое десятилетие XXI века) ..... 36
- Омельчак Д.В., Униятова А.А., Тугусова Б.Ю.** (Элиста, Калмыкия). «Голощекинский геноцид» в историографии стран Западной Европы и США. 50

### ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

- Лапунов А.А.** (Санкт-Петербург). Между просвещением и романтизмом: Картина славянского мира К.Г. фон Антона ..... 54
- Мельник М.Н.** (Москва). Саудовско-американский альянс: конфликтная природа двусторонних отношений в первые десятилетия XXI в. .... 59
- Шамардин В.В.** (Саратов). Взаимодействие администрации Б. Обамы и Палаты представителей в сфере свободной торговли: раскол в Демократической партии ..... 66

### ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

- Изотова С.В.** (Москва). Институциональная подготовка проведения выборов во Всероссийское Учредительное собрание в России в 1917 году ..... 72
- Зеленов Д.А.** (Москва). Особенности военно-политического взаимодействия СССР и ФРГ в эпоху «разрядки» ..... 76
- Хубешты А.Ф.** (Москва). Формирование системы взаимодействия законодательной и президентской власти в процессе разработки и принятия новой Конституции РФ в 1990-1993 гг. .... 82

### ИСТОРИЯ РЕГИОНОВ РОССИИ

- Авлиев В.Н.** (Элиста, Калмыкия). Переписка высших чиновников Калмыцкой степи о положении скота в регионе в конце XIX в. (на примере попечителя Калмыцкого Базара) ..... 91
- Бирюкова А.М.** (Коломна). Динамика промысловой миграции подмосковного крестьянства в 1900-1914 гг. .... 95
- Разиньков М.Е.** (Воронеж). Православное духовенство Центрального Черноземья в социально-политическом диалоге 1917 – 1918 гг. .... 102

<b>Малахов Р.А.</b> (Вологда). Участие местного чиновничества Советского государства в отношениях собственности в годы Великой Отечественной войны (на материалах Вологодской области) .....	111
<b>Гридяева М.В.</b> (Южно-Сахалинск). Гидрографическое изучение Сахалино-Курильского региона в послевоенный период (1946–1950 гг.).....	118
<b>Дорохов В.Ж.</b> (Хабаровск). Последний военнопленный японец лагеря №16 УМВД по Хабаровскому краю. Зарисовка об истории репатриации японских военнопленных в 1956 г. ....	126

## **ВОЕННАЯ ИСТОРИЯ**

<b>Волошин В.Г., Жабровец И.В., Карпов В.Б.</b> (Санкт-Петербург). Традиционные ценности Российской армии: история и современность .....	131
--	-----

## **СТАНЕТ ИСТОРИЕЙ ЗАВТРА**

<b>Гуркин А.Б., Скворцов К.Н.</b> (Санкт-Петербург). Антироссийская риторика на исторические темы в современных польских средствах массовой информации .....	135
<b>Массов А.Я.</b> (Санкт-Петербург). Образование Всероссийской Ассоциации исследователей Южно-Тихоокеанского региона и перспективы изучения Южной Пацифики.....	145

## **МНЕНИЕ**

<b>Калаханова З.М., Зианшина Р.И.</b> (Ставрополь), <b>Дасуев М.Л.</b> (Грозный). Интерференция ислама на мировую культуру.....	152
---	-----

## **РЕЦЕНЗИИ**

<b>Беляева Н.А.</b> (Владивосток), <b>Усов А.В.</b> (Москва). Рецензия на книгу [Плеханов А.М., Плеханов А.А. Любовь вопреки судьбе. Александр Колчак и Анна Тимирева. М.: Вече, 2021. 560 с.: ил.].....	160
<b>Самарцева Е.И.</b> (Тула). Рецензия на книгу И.Н. Зориной «Распеленать память» (СПб.: Изд-во Ивана Лимбаха, 2020. – 560 с.) .....	163
<b>Полторац С.Н.</b> (Санкт-Петербург). История легендарной малой пехотной лопаты (Рецензия на книгу: Шутиков В.А. Малая пехотная лопата в документах, чертежах, фотографиях. М.: Буки Веди, Ч. I, XIX в., 2017. 320 с.; Ч. II, III, XIX-XX в., 2019. 640 с.).....	166

## **ЮБИЛЕИ**

<b>Зимонин В.П., Криворучко А.П.</b> (Москва). К юбилею крупного отечественного ученого.....	171
--	-----

## CONTENTS

### SOURCE STUDIES

- Schmidt W.** (*Regensburg, Germany*). Periodicals and journalism of the German Empire, as a source for the study of the colonial past..... 13

### HISTORIOGRAPHY

- Gerasoudi M.K.** (*Moscow*). Rumour as a source of historical research: an experience of historiographical systematization..... 19
- Tribunsky S.A.** (*Samara*). Some historiographic trends in the study of the problem of cultural and educational work in the Red Army during the front-line Civil War in Russia in domestic historical science (the second half of the 1980s - the first twenty years of the XXI century)..... 36
- Omelchak D.V., Uniyatova A.A., Tugusova B.Yu.** (*Elista, Kalmykia*). «The Goloshchekin genocide» in the historiography of Western Europe and the United States.. 50

### GENERAL HISTORY

- Lapunov A.A.** (*St. Petersburg*). Between the age of Enlightenment and Romanticism: A Picture of the Slavic World by K.G. von Anton ..... 54
- Melnik M.N.** (*Moscow*). Saudi-American Alliance: Conflict Nature of Bilateral Relations in the First Decades of the 21st Century ..... 59
- Shamardin V.V.** (*Saratov*). The Interaction of B. Obama's Cabinet and the House of Representatives in the Field of Free Trade: the Dissent in the Democratic Party ..... 66

### NATIONAL HISTORY

- Izotova S.V.** (*Moscow*). Institutional preparation of elections to the All-Russian Constituent Assembly in Russia in 1917..... 72
- Zelenov D.A.** (*Moscow*). Specifics of USSR-FRG interaction in military-political sphere in epoch of Détente ..... 76
- Khubeshty A.F.** (*Moscow*). Formation of a system of interaction between the legislative and presidential powers in the process of developing and adopting the new Constitution of the Russian Federation in 1990-1993 ..... 82

### HISTORY OF THE REGIONS OF RUSSIA

- Avliev V.N.** (*Elista, Kalmykia*). Correspondence of high officials of the Kalmyk steppe on the situation of livestock in the region (On the example of the trustee of the Kalmyk Bazaar)..... 91
- Biryukova A.M.** (*Kolomna*). The dynamics of commercial migration of the peasantry near Moscow in 1900-1914 ..... 95
- Razinkov M.E.** (*Voronezh*). The orthodox clergy of the Central Black Earth Region in the social and political dialogue 1917 – 1918 ..... 102

<b>Malakhov R.A.</b> ( <i>Vologda</i> ). Participation of local bureaucracy of the Soviet state in property relations during the Great Patriotic war (on the materials of the Vologda region) .....	111
<b>Gridyaeva M.V.</b> ( <i>Yuzhno-Sakhalinsk</i> ). Hydrographic study of the Sakhalin-Kuril region in the post-war period (1946–1950) .....	118
<b>Dorokhov V.Zh.</b> ( <i>Khabarovsk</i> ). The last Japanese prisoner of war of camp No. 16 of the Ministry of Internal Affairs in the Khabarovsk Territory. A sketch about the history of the repatriation of Japanese prisoners of war in 1956.....	126

## MILITARY HISTORY

<b>Voloshin V.G., Zhabrovets I.V., Karpov V.B.</b> ( <i>St. Petersburg</i> ). Traditional values of the Russian Army: history and modernity .....	131
---	-----

## WILL BECOME A HISTORY OF TOMORROW

<b>Gurkin A.B., Skvortsov K.N.</b> ( <i>St. Petersburg</i> ). Anti-Russian rhetoric on historical topics of contemporary Polish mass media .....	135
<b>Massov A.Ya.</b> ( <i>St. Petersburg</i> ). Formation of the All-Russian Association of the South Pacific Researchers and Prospects for the South Pacific Studies.....	145

## OPINION

<b>Kalakhanova Z.M., Zianshina R.I.</b> ( <i>Stavropol</i> ), <b>Dasuev M.L.</b> ( <i>Grozny</i> ). Interference of Islam on world culture .....	152
--	-----

## REVIEWS

<b>Belyaeva N.A.</b> ( <i>Vladivostok</i> ), <b>Usov A.V.</b> ( <i>Moscow</i> ). Review of the book [Plekhanov A.M., Plekhanov A. A. Love in spite of fate. Alexander Kolchak and Anna Timireva. Moscow: Veche, 2021. 560 p.: ill.] .....	160
<b>Samartseva E.I.</b> ( <i>Tula</i> ). Review of the book by I. N. Zorina «Unwrap the memory» (St. Petersburg: Ivan Limbach Publishing House, 2020. – 560 p.) .....	163
<b>Poltorak S.N.</b> ( <i>St. Petersburg</i> ). The history of the legendary small infantry shovel (Book Review: Shutikov V.A. Small infantry shovel in documents, drawings, photographs. Moscow, Buki Vedi Publ., Part I, XIX, 2017. 320 p.; Part II, III, XIX-XX, 2019. 640 p.) .....	166

## ANNIVERSARIES

<b>Zimonin V.P., Krivoruchko A.P.</b> ( <i>Moscow</i> ). To the anniversary of a major Russian scientist.....	171
---	-----